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کمتر از یک هفته به چهاردهمین انتخابات ریاست جمهوری باقی مانده و در این 
میان اولویت هایی که باید مدنظر دولت قرار بگیرد هر روز از سوی صاحب نظران 
مطـــرح می شـــود. حـــوزه آموزش عالی نیز از جمله حوزه هایی اســـت که به دلیل 

اهمیتش در توسعه اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و سیاسی کشورها بسیار مورد 
توجه قرار گرفته اســـت. اولویت هایی که توجه به آنها می تواند کشـــور را از نظر 
جایگاه علمی در سطح منطقه و دنیا ارتقا دهد. هر چند در دولت های پیشین 
به حوزه آموزش عالی توجه ویژه ای شده اما هنوز تا فتح تمام قله  های علمی راه 
یم. به همین دلیل است که کارشناسان و اساتید دانشگاه ها  یادی در پیش دار ز

کید دارند که در کابینه چهاردهم مورد توجه قرار گیرد. بر اولویت هایی تا
ل موســـوی معاون ســـتاد تعلیم و تربیت  در این گزارش در گفت و گو با ســـیدجلا
یاست دانشگاه  شـــورای عالی انقلاب فرهنگی، جمشـــید صباغ زاده قائم مقام ر
، رئیس باشـــگاه پژوهشـــگران  آزاد در واحـــد علوم و تحقیقات، حامد حســـن پور
جوان و نخبگان دانشـــگاه آزاد، پیام نجفی رئیس دانشـــگاه آزاد استان اصفهان 

)خوراســـگان(، حســـن خیری رئیس دانشـــگاه آزاد اســـتان قم، علی خورسندی 
عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبائی، رضا مهدی عضو هیات علمی 
موسســـه مطالعات فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم و هادی یوســـفی  پژوهشگر 
مرکـــز پژوهش های مجلس به گفت و گو نشســـته و نظـــر آنها درباره اولویت های 
دولت چهاردهم در حوزه آموزش عالی را جویا شده ایم که در ادامه می خوانید.

»فرهیختگان« در گفت وگو با ۸ کارشناس حوزه آموزش عالی بررسی کرد

اولویت های دولت چهاردهم
 در حوزه آموزش عالی چیست؟

قائممقامریاستدانشگاهآزاددرواحدعلوموتحقیقات:

احیایعلومپایهسرلوحهسیاستگذاریآموزشعالیباشد
جمشید صباغ زاده، قائم مقام ریاست دانشگاه آزاد در 
واحد علوم وتحقیقات در ابتدای سخنان خود گفت: 
»مباحثی هست که دکتر طهرانچی نیز در دانشگاه آزاد 
روی آن تاکید زیادی دارد. یکی از این مباحث، توجه به 
نیاز جامعه است. متاسفانه در همه این سال ها، آموزش 
عالی در پی مقالات »آی اس آی« بوده که نقص بسیار بزرگی است. مقالات آی اس آی 
هم بدون هدف و بی توجه به نیاز جامعه نوشته شده، بنابراین یکی از معضلات خیلی 
بزرگ ما این است که ماموریت گرا و نیازمحور نبودیم. در واقع توجهی به نیازهای جامعه 
نداشتیم. باید این مساله را حل کنند؛ چه در زمینه ارتقای استادان یا بخشنامه ها یا 
سیاستگذاری ها. باید به نحوی این مشکل حل شود تا به نیازهای جامعه بپردازند.« 

   دانشجورغبتنمیکندبهسمتعلومبنیادینبرود
صباغ زاده با بیان اینکه نکته بعدی، کیفیت آموزش عالی است، اضافه کرد: »از نظر 
تدریس و سیلابس های دروس به گونه ای بوده که چون نیاز جامعه را تامین نمی کند، 
دانشجویان رغبتی به یادگیری عمیق ندارند. این معضل، پیامد همان موضوع اول 
است. موضوع دیگری که در این میان مغفول مانده، علوم پایه است. در جامعه ما 

دانشجو عملا رغبت نمی کند به سمت علوم بنیادین برود.« 
او با تاکید بر اینکه تقریبا اقبال به علوم پایه و رشته هایی مانند فیزیک، شیمی و 
ریاضی به صفر رسیده است، تصریح کرد: »از آنجایی که این رشته ها مغفول واقع 
شده اند، کشور در آینده نزدیک به شدت محتاج فناوری خواهد شد. فناوری بدون 
علوم پایه، شدنی نیست. ما در معرض خطر بسیار بزرگی هستیم، لذا علوم پایه هم 
جزء مسائلی است که حتما برای احیای این رشته ها باید در سرلوحه سیاستگذاری 

آموزش عالی به طور خیلی قوی و جدی قرار بگیرد.« 

قائم مقام ریاست دانشگاه آزاد در واحد علوم وتحقیقات به توجه دولت چهاردهم 
به شرکت های دانش بنیان نیز اشاره کرد و با بیان اینکه این شرکت ها در حاشیه 
دانشگاه ها هستند، اظهار کرد: »وقتی دانشگاه ها مساله محور و نیازمحور باشند، 
شرکت های دانش بنیان هم خودبه خود به وجود می آیند. شرکت های دانش بنیان 
مثل محصول جانبی آموزش عالی هستند. آنها شرکت هستند، بیزینس می کنند 
و کسب وکار خودشان را دارند. وقتی در تولید علم و فناوری ساکن دانشگاه باشید، 
خودبه خود جذب بازار نیز می شوید. این سیاستی است که البته خودم احساس 
می کنم محصول جانبی آموزش عالی محسوب می شود، کما اینکه شرکت های 
دانش بنیان را در یک معاونت به نام معاونت علم و فناوری حمایت می کنند. دلیلش 

هم این بوده که ماهیت شان شرکت، بیزینس و کسب وکار است.«
 

   سیاستتامینهزینهدانشجودرکشورماوجودندارد
صباغ زاده تاکید کرد: »اگر ما آموزش عالی و سیاست هایش را به درستی تدوین 
کنیم، به طور قطع شرکت های دانش بنیان در کشور شکل می گیرند، وگرنه در پی آن 

خواهند بود که به نحوی، به خارج از کشور مهاجرت کنند.« 
او بیان کرد: »نکته دیگری هم در آموزش عالی وجود دارد که باید به آن اشاره کنم. 
 . این نکته خیلی مهم بوده و پیش تر به آن پرداخته نشده؛ تامین هزینه دانشجو
کنون واقعا تامین هزینه های آموزشی برای دانشجویان بسیار سخت شده و  ا
متاسفانه رسیدگی هم نشده است. این موضوع باعث می شود ظهور نخبگان یا 
نوابغ در عرصه جامعه، محو شود. نابغه ای که ممکن است ضریب هوشی بالایی 
داشته باشد، جذب دانشگاه نخواهد شد، چون نمی تواند نقدینگی و هزینه را 
تامین کند. امکان دارد به سراغ شغل های دیگر برود و عملا نابغه از سیکل جامعه 

به کلی محو خواهد شود.« 

صباغ زاده ادامه داد: »ممکن است اصلا با او آشنا نشویم. مساله تامین هزینه دانشجو 
نیز جزء سیاست هایی بوده که متاسفانه در کشور ما وجود ندارد، ولی کشورهای 
اروپایی و مخصوصا آمریکا به آن پرداخته اند. آمریکا عملا تمام دانشجویانی که 
رکورد معدل خوبی دارند را بورس می کند، در حالی که قیمت آموزش عالی ما واقعا 

برای دانشجویان ما گران تمام می شود.«
 

   ارتقایاستادانبهرفعنیازجامعهپیوندزدهشود
کرد:  یاست دانشگاه آزاد در واحد علوم وتحقیقات خاطرنشان  قائم مقام ر
»در حال حاضر یکی از بزرگ ترین چالش های آموزش عالی یکی اینکه کیفیت 
به شدت پایین آمده و دیگری بحث نیاز جامعه بوده که مطرح کردم. این موارد را 
در سیاستگذاری آموزش عالی می بینم و معتقد هستم به سادگی نیز قابل حل 
خواهد بود. مثلا فعالیت های استادان و ارتقای آنها و در مجموع هرگونه خدماتی 
که وزارت علوم به استاد ارائه می کند را باید پیوند بزند به این نکته که آنها چقدر 
نیاز جامعه را رفع کرده اند. اکنون مختص کرده اند به مقالات آی اس آی که کار 

بسیار غلطی است.« 

   برایافزایشکیفیتآموزش
بایدتستهاییشبیهبهکنکورداشتهباشیم

صباغ زاده با تاکید بر اینکه برای افزایش کیفیت آموزش عالی باید حتما تست هایی 
در سراسر کشور شبیه به کنکور داشته باشیم، عنوان کرد: »همان گونه که دانشجویان 
برای ورود به دانشگاه آماده می شوند، فارغ التحصیلان هم باید تستی بدهند؛ 
مثل تست های بین المللی. اگر آموزش عالی ما هم تست هایی برای افراد بعد از 
فارغ التحصیلی داشته باشد، می توانیم کمی کارمان را استاندارد کنیم. در غیر 

این صورت باید به همین شکل شاهد و نظاره گر کیفیت بسیار ضعیفی باشیم 
که در کلاس های درس ارائه می شود. متاسفانه همه شاهدش هستیم و نمی توانیم 

کاری کنیم.« 
او تاکید کرد: »در دانشگاه های آمریکا یا کشورهای دیگر این گونه به آن پرداخته اند که 
وقتی دانشجویی می خواهد کار دانشجویی بگیرد، نگاه نمی کنند چقدر ریزنمرات او 
خوب است، بلکه تستی جهانی به نام »graduate« )فارغ التحصیلی( به او می دهند. 
فرد باید در این تست، نمره بیاورد. دانشجویی که از واحد و دانشگاه ضعیف یا قوی 
فارغ التحصیل شده باید درسی که خوانده را بعد از دو سه سال بلد باشد. ما باید 
تست هایی شبیه به کنکور داشته باشیم؛ همان طور که کیفیت دبیرستان ها را بالا 
برده است. این تست ها را بعد از فارغ التحصیلی، از دانشجو بگیرند. اگر دانشجو 

می خواهد کار بگیرد، به سراغ آن برود تا ببیند چقدر یاد گرفته است.« 
قائم مقام ریاست دانشگاه آزاد در واحد علوم وتحقیقات بیان کرد: »اگر دانشجو 
بخواهد کار دانشجویی بگیرد یا در شرکتی استخدام شود، به او نمی گویند »معدلت 
  graduate چند است؟« بلکه مصاحبه می کنند یا به تست های بین المللی مانند
ارجاع می دهند. ممکن است معدلش 20 باشد، ولی در تست »GRE« صفر بگیرد؛ 
دیگر او را استخدام نمی کنند؛ همان گونه که دبیرستان خود را با کنکور محک می زنیم. 
دیگر نگاه نمی کنیم دبیرستان شهرستان یا روستا بوده یا در تهران درس خوانده است. 
می گویند »رتبه کنکورت چند شده؟« اگر بالا بوده، او را به دانشگاه های معتبر مثل 

صنعتی شریف می فرستند.« 
او در پایان گفت: »تست هایی نیز وجود دارد که تحصیلات دانشگاهی را محک 
می زند. اگر این تست ها را نداشته باشیم، هر روز همه له له می زنند و تشنه گرفتن 
نمره خوب هستند؛ در حالی که چیزی هم یاد نگرفته اند. در این شرایط، تخلف 

نیز زیاد می شود.« 

رئیسباشگاهپژوهشگرانجوانونخبگاندانشگاهآزاد:

برنامههایدولتبرپژوهشنیازمحورمتمرکزشود
، رئیــس باشــگاه پژوهشــگران جــوان و  حامــد حســن   پور
نخبــگان دانشــگاه آزاد در پاســخ بــه ایــن ســوال، اکنــون کــه 
کاندیداهــای ریاســت جمهوری در حــال معرفــی برنامه هــا 
و رویکردهای خود هستند و طبیعتا مسیر گذشته را نقد 
و بررســی می   کنند، شــما درحال حاضر وضعیت پژوهش 
و پژوهشــگران را در کشــور چگونــه می   بینیــد، گفــت: »مــن درمجمــوع، مســیر پژوهــش و 
پژوهشگران را در کشور در سال های بعد از انقلاب مثبت و رو به جلو می   بینم، اگرچه 
هــر حرکتــی نقــاط ضعفــی دارد کــه نیازمنــد بررســی و تصحیــح اســت و بــه نوبــه خــود، 
بانیــان و هدایتگــران ایــن مســیر را شایســته قدردانــی می دانــم. امــا قطعــا در وضعیــت 
مطلوب نیســتیم. در اســتانداردهای بین المللی، ســهم پژوهش در کشــورهای نظیر ما 
بایــد چیــزی حــدود دو تــا ســه درصــد باشــد. ایــن درصــد در ایــران ســه دهــم درصــد اســت. 
میــزان بودجــه محقــق شــده در حــوزه پژوهــش، کمتــر از 5 درصــد بودجــه پیش بینــی شــده 
اســت کــه اصــلا شایســته نــام ایــران و ایرانــی نیســت و عمدتــا ایــن میــزان از مســیر پژوهــش 

دانشگاهی نمی   گذرد.«
 

   نیازمندهنجارسازیدرحوزهپژوهشواقعیهستیم
حســـن   پور اضافـــه کـــرد: »در اذهـــان عمومـــی نیـــز پژوهـــش موضوعـــی لوکـــس و ویترینـــی 
، از اولویـــت خـــارج اســـت.  اســـت و نـــه نیـــاز واقعـــی و در شـــرایط فشـــار اقتصـــادی کشـــور
، بســـیاری از پژوهشـــگران دانشـــگاهی نیز با فعالیت شـــکلی و غیر محتوایی  از آن ســـو
دچـــار شـــعارزدگی هســـتند و پوســـته   ای شـــکننده از پژوهـــش را به عنـــوان دســـتاورد 
و خروجـــی معرفـــی می   کننـــد. لـــذا نیازمنـــد هنجارســـازی در حـــوزه پژوهـــش واقعـــی 
ـــان اینکـــه همچنیـــن بســـیار تـــلاش شـــده کـــه دســـتاورد پژوهـــش از  ـــا بی هســـتیم.« او ب
انتشـــار مقالـــه بـــه دســـتاوردهای واقعی   تـــری تغییـــر کنـــد، تاکیـــد کـــرد: »امـــا هیـــچ یـــک 
از جایگزین   هـــای مطـــرح شـــده نتوانســـته اســـت ســـندیت انتشـــار مقالـــه را تکـــرار کنـــد 
ـــرد:  ـــح ک ـــن پور تصری ـــت.«  حس ـــتری اس ـــی بیش ـــه عمل ـــری و تجرب ـــد کار نظ ـــه نیازمن ک
»به عنـــوان مســـئول باشـــگاه عـــرض می کنـــم در حـــوزه تربیـــت پژوهشـــگران نیـــز هنـــوز راه 
درازی پیـــش رو داریـــم. بســـیاری از تربیـــت پژوهشـــی جوانـــان بـــه موضوعاتـــی کـــه شـــکل 

پژوهـــش را و نـــه ارکان واقعـــی پژوهشـــگری را آمـــوزش می   دهنـــد، خلاصـــه شـــده اســـت. 
ــل  ــا تبدیـ ــاله یابی یـ ــا مسـ ــود امـ ــوزش داده می شـ ــی آمـ ــال پروپوزال نویسـ ــوان مثـ به عنـ

مشـــکل بـــه مســـاله را کســـی تئوریـــزه نمی کنـــد.«

       رویکردپژوهشمعطوفبهحلمسائل
واقعیوبومیکشورشود

کیــد بــر اینکــه  رئیــس باشــگاه پژوهشــگران جــوان و نخبــگان دانشــگاه آزاد بــا تا
معیارهای کمی آزموده شــده جهانی در این زمینه تعیین شــده اســت، اظهار کرد: 
»ســهم پژوهــش از بودجــه، ســهم پژوهــش دانشــگاهی از پژوهــش کشــور و نظایــر آن 
وجــود دارد کــه نیــازی بــه تکــرار آنهــا نیســت. امــا از دیــدگاه کیفــی، رویکــرد پژوهــش در 
کشــور بایــد معطــوف بــه حــل مســائل واقعــی و بومــی کشــور شــود. ایــن موضــوع اصــلا 
بــه معنــای عقــب نــگاه داشــتن علــم در ســطح نیازهــای روزمــره نیســت.« حســن پور 
ادامــه داد: »در واقــع نیازهــای کشــور را تنهــا می تــوان بــا رویکردهــای بــه روز و مــرز 
دانشــی حــل کــرد. امــا پژوهشــگران کشــور بایــد بــرای حــل مســائل واقعــی از طریــق 
مشــاهده گری، احصــای مســاله و اعمــال رویکــرد نویــن بــه مســاله موجــود تربیــت 
شــوند. ایــن کمبــود اصلی   تریــن اولویتــی اســت کــه بایــد به ســمت حــل آن برویــم.«  
حســن پور تصریــح کــرد: »نکتــه بعــدی نیــاز بــه معیارســازی و کمی ســازی نتایــج و 
دســتاوردهای پژوهش براســاس حل مســاله اســت. اگرچه گزارش پژوهش به عنوان 
روشــی آزموده شــده لازم اســت و اصلا نمی شــود مقاله نویســی را با چیزی جایگزین 
یابــی دســتاوردها  کــرد، امــا مقالــه دســتاورد نیســت، گــزارش دســتاورد اســت. بایــد ارز
را براســاس اثرگــذاری آن در جامعــه کمــی کــرد. ایــن موضــوع جایــگاه خالــی یــک 
نظریــه قابــل اتــکا را در پژوهــش و به خصــوص پژوهــش دانشــگاهی نشــان می   دهــد.« 
رئیس باشــگاه پژوهشــگران جوان و نخبگان دانشــگاه آزاد ادامه داد: »به این نکته 
هــم بایــد توجــه خــاص کــرد کــه مثــل هــر فعالیــت بــا تاثیــر درازمــدت، رویکردهــای 
یجــی باشــد تــا بنیــان موجــود پژوهــش کشــور را  اصلاحــی نیــز بایــد درازمــدت و تدر
یاســت جمهوری نتــوان بــرای ایــن موضوعــات  بــر بــاد ندهــد. شــاید بــه یــک دوره ر

اکتفــا کــرد، امــا رویکــرد مهــم اســت.« 

او بــا بیــان اینکــه در انتهــا، بــه اصلی   تریــن شــاخص فرهنگــی حــوزه پژوهشــگری نیــز 
ــر  ــت. اگ ــل اس ــش اصی ــتن پژوه ــازی و ارزش دانس ــت: »آن هنجارس ــم، گف ــاره کن اش
اثرگــذاری راه حل   هــای حاصــل از پژوهشــی معلــوم شــود، آن پژوهشــگر و ســازمان 
وابســته او بایــد منزلــت اجتماعــی پیــدا کــرده و بــه آن افتخــار کنــد. نــه اینکــه بــه تعــداد 
مقالات یا تعداد ارجاعات مان افتخار کنیم. ایجاد چنین هنجارهایی مسیر سالم 

پژوهــش را تضمیــن می   کنــد.« 

   اولینرویکردپیشنهادی،تاکیدبرنامههایدولت
برپژوهشنیازمحوراست

رئیـــس باشـــگاه پژوهشـــگران جـــوان و نخبـــگان دانشـــگاه آزاد خاطرنشـــان کـــرد: 
ــور  ــر پژوهـــش نیازمحـ ــت بـ ــای دولـ ــد برنامه   هـ ــنهادی، تاکیـ ــرد پیشـ ــن رویکـ »اولیـ
اســـت. پژوهـــش بـــدون ســـفارش دهنده معنـــا نـــدارد و عمـــلا بایـــد تنهـــا بـــه 
زمینه   هـــای نظریه   ســـاز و ساختارشـــکن علمـــی محـــدود شـــود. ایـــن موضـــوع نیازمنـــد 
مشـــاهده   گری، نیازســـنجی و مســـاله یابی در کلیـــه دســـتگاه   ها و مراکـــز تولیـــدی 
ـــردار و  و خدماتـــی کشـــور اســـت و می توانـــم عـــرض کنـــم کاری مشـــترک بیـــن بهره ب
پژوهشـــگران دانشـــگاهی یا مراکز تحقیق و توســـعه به شـــمار می   رود. در این زمینه 
خـــوب اســـت کـــه تاکیـــدی نیـــز بـــر زمینه   هـــای پژوهشـــی مـــورد نیـــاز سیاســـتگذاری و 
حاکمیت داشـــته باشـــیم. تا وقتی که نیازهای پژوهشـــی حکمرانی به پژوهشـــگران 
داخلـــی ســـپرده نشـــود و ایـــن احســـاس نیـــاز در بدنـــه حاکمیـــت نباشـــد، انتظـــاری 

از بقیـــه بخش هـــای جامعـــه نیســـت.«
 

   دولتبهشبکهسازیپژوهشگرانتوجهکند
حسن پور درخصوص دومین پیشنهاد به دولت آینده نیز گفت: »دومین پیشنهاد توجه 
به شبکه سازی پژوهشگران است. پژوهشگران باید خود را در شبکه   ای از همتایان 
مکمل احساس کند که بهره برداران نیز در همین شبکه نیاز خود را مطرح می کنند. 
بسیار امیدوارم که چنین رویکردی در درازمدت به ایجاد فرهنگ پژوهش شبکه   ای 

و هم افزا مبدل شود.« 

    دولتدرموردماموریتتغییرریلومعیارارزشگذاری
پژوهشهمتبگمارد

رئیس باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان دانشگاه آزاد اضافه کرد: »سومین موضوع 
این است که دولت باید در مورد ماموریت تغییر ریل و معیار ارزشگذاری پژوهش همت 
بگمارد. برای آن نظریه سازی کند و با همه مشکلات اجرایی، آن را جانشین روش های 
سنتی ارزیابی پژوهش کند. این خواسته، هم در رهنمودهای مقام معظم رهبری نمود 
پیدا کرده و هم در کل دنیا با عنوان »تحقیق و توسعه مسئول و پاسخگو به جامعه« 
مورد توجه واقع شده است. قطعا چنین تغییر ریلی نیازمند تدریج است و در هر مرحله 

برای آن باید دستاوردهای ملموس و قابل اندازه   گیری طراحی شود.« 

   بینالمللیسازیپژوهشمدنظرقراربگیرد
ـــز توضیـــح داد:  ـــی نی او درخصـــوص چهارمیـــن اولویـــت دولـــت در حـــوزه آمـــوزش عال
»به عنـــوان چهارمیـــن رویکـــرد، می توانـــم از بین المللی ســـازی پژوهـــش نـــام ببـــرم. 
واقعیـــت ایـــن اســـت کـــه اتصـــال پژوهشـــگران داخـــل کشـــور بـــا جامعـــه جهانـــی پژوهـــش 
کمرنـــگ شـــده اســـت. ایـــن موضـــوع آثـــار منفـــی درازمـــدت خواهـــد داشـــت و می   بایســـت 
هرچـــه ســـریع تر و به عنـــوان یـــک فوریـــت جبـــران شـــود.« حســـن پور بیـــان کـــرد: »آخریـــن و 
مهم تریـــن پیشـــنهاد مـــن بـــه رئیس جمهـــور آینـــده، برنامه ریـــزی برای تربیت پژوهشـــگران 
آینـــده اســـت. جامعـــه   ای کـــه نتوانـــد نیـــروی انســـانی پژوهشـــگر خـــود را تربیـــت کنـــد، 
قطعـــا در ادامـــه مســـیر تمدن   ســـازی خـــود دچـــار رخـــوت می   شـــود و نمی   توانـــد درون   زا 
باقـــی بمانـــد. ایـــن برنامـــه حیاتـــی بـــا  انگیزه ســـازی و البتـــه بـــا برنامه ریـــزی آموزشـــی و 
اســـتفاده از روش هـــای یادگیـــری مخاطب محـــور عملیاتـــی می   شـــود تـــا برگـــزاری دوره 
یـــا آمـــوزش مســـتقیم بـــه مخاطبـــان.« او در پایـــان تاکیـــد کـــرد: »بســـیار نســـبت بـــه آینـــده 
کشـــور امیـــدوارم. ظرفیـــت نیـــروی انســـانی کشـــور در حـــوزه پژوهـــش و فنـــاوری بســـیار 
بالاســـت. حرکـــت تبدیـــل فعالیت هـــای پژوهشـــی بـــه محصـــولات فناورانه دانش بنیان 
نیـــز کمابیـــش راه خـــود را پیـــدا کـــرده اســـت. بـــه نظـــر می   آیـــد اگـــر نـــگاه، رویکـــرد عملیاتـــی 
و همـــت دولتمـــردان بـــه ســـوی ســـاخت جامعـــه   ای نـــوآور ادامـــه داشـــته باشـــد، آینـــده 

روشـــنی بـــرای ایـــران عزیـــز قابـــل انتظـــار اســـت.« 

رئیسدانشگاهآزاداستانقم:

دولتچهاردهمازالگویدانشگاهآزادبهعنواننسخهعملیاتیاستفادهکند
حســـن خیـــری، رئیـــس دانشـــگاه آزاد اســـتان قـــم نیـــز 
درخصـــوص اولویت هـــای دولـــت در حـــوزه آمـــوزش عالـــی 
گفـــت: »بـــه نظـــرم می رســـد الگـــوی دانشـــگاه آزاد، بهتریـــن 
الگویـــی اســـت کـــه دولـــت چهاردهـــم می توانـــد به عنـــوان 
نســـخه عملیاتـــی و برنامـــه خـــودش تلقـــی کنـــد. دانشـــگاه 
آزاد هم به لحاظ بحث های ســـاختاری، جایگاهی ویژه برای علوم انســـانی، اســـلامی 
و هنـــر اســـلامی بـــاز کـــرده و هـــم از نظـــر فعالیت هـــای جانبـــی در ایـــن حـــوزه بـــه صـــورت 
، بحـــث جایـــگاه  خـــاص بســـیار خـــوب عمـــل کـــرده اســـت.« او ادامـــه داد: »نکتـــه دیگـــر
دانشگاه ها به لحاظ نیازمحوری در سطح کشور است. اکنون طرح آمایش سرزمینی 
ـــوده کـــه موضوعـــی اساســـی محســـوب می شـــود. واقعیـــت اســـت کـــه  در حـــال اجـــرا ب
ـــر فرهنگـــی شـــده اند و موقعیـــت خودشـــان را از دســـت  ـــار تأخُ دانشـــگاه های مـــا گرفت
داده انـــد. کســـی کـــه وارد دانشـــگاه می شـــود بایـــد احســـاس کنـــد کار یـــاد می گیـــرد یـــا بـــه 

اهدافی می رسد که در آموزش برای خودش طراحی کرده است.« 
رئیـــس دانشـــگاه آزاد اســـتان قـــم خاطرنشـــان کـــرد: »بـــه نظـــر می رســـد فعالیتـــی کـــه 

دانشـــگاه آزاد انجـــام می دهـــد هـــم بـــه لحـــاظ توجـــه بـــه بحـــث مهـــارت، هـــم نیازمحـــور 
کـــردن و هـــم توجـــه بـــه بحـــث مأموریت گـــرا کـــردن واحدهـــا در ســـطح اســـتانی می توانـــد 
الگـــوی اساســـی باشـــد کـــه دولـــت چهاردهـــم پیگیـــری می کنـــد. همچنیـــن بحـــث 
ــات و  ــتی دانشـــگاهیان، امکانـ ــای هیات علمـــی، وضعیـــت معیشـ جایـــگاه اعضـ
عدالـــت توزیعـــی می توانـــد اتفـــاق بیفتـــد.« خیـــری توضیـــح داد: »بـــه هـــر صـــورت در 
، توجـــه بـــه دانشـــگاه آزاد، اتفاقـــی بـــود کـــه کمتـــر ســـابقه داشـــت و  برنامه هـــای اخیـــر
بحمـــدالله در دولـــت آقـــای رئیســـی رخ داد. توجـــه بـــه ایـــن بعـــد از دانشـــگاه، اهمیـــت 
زیـــادی دارد. دانشـــگاه آزاد ماننـــد دانشـــگاه غیرانتفاعـــی هـــم غیرخصوصـــی بـــوده و هـــم 
بـــر پایـــه شـــهریه دانشـــجویی اســـتوار اســـت. درواقـــع خـــود مـــردم تامین کننـــده مخـــارج 

دانشـــگاهی هســـتند.«
 

دولتبابرنامههایحمایتیخود
بهکمکدانشگاهآزادبیاید

کیـــد بـــر اینکـــه در دانشـــگاهی مثـــل دانشـــگاه آزاد، کســـی انتفـــاع شـــخصی  او بـــا تا

ــود  ــوازات آن نمی شـ ــه مـ ــت و بـ ــیار بالاسـ ــورم بسـ ــی تـ ــرد: »وقتـ ــح کـ ــدارد، تصریـ نـ
شـــهریه دانشـــجویی را افزایـــش داد، طبیعـــی اســـت ایـــن الگـــو بایـــد مـــورد حمایـــت 
ـــا برنامه هـــای حمایتـــی خـــود بـــه کمـــک  ـــا اینجـــا دولـــت بایـــد ب قـــرار بگیـــرد. طبیعت
ــا نیمـــی از جمعیـــت دانشـــجویی را  دانشـــگاه آزاد بیایـــد؛ دانشـــگاهی کـــه تقریبـ
یـــزی  پوشـــش می دهـــد. اینهـــا نکاتـــی اساســـی اســـت کـــه می توانـــد محـــور برنامه ر

در دولـــت چهاردهـــم باشـــد.« 
یـــم و پارک هـــای  رئیـــس دانشـــگاه آزاد اســـتان قـــم اضافـــه کـــرد: »زمانـــی الگویـــی دار
علـــم و فنـــاوری در راســـتای بحث هـــای مهارتـــی، کنـــار و در عـــرض دانشـــگاه ها شـــکل 
، دانشـــگاه ها را بـــه ســـمت نیازمحـــوری پیـــش می بریـــم و  می گیرنـــد. وقتـــی دیگـــر
بحث های دانش بنیان، هســـته های فناور و مباحث مهارت افزایی و توانمندســـازی 
را در دل دانشـــگاه پیگیـــری می کنیـــم. بـــه نظـــرم ایـــن کار می توانـــد یکـــی از محورهـــای 
پیشـــنهادی باشـــد کـــه دولـــت چهاردهـــم پیگیـــری می کنـــد.« او تاکیـــد کـــرد: »چنیـــن 
برنامـــه ای باعـــث می شـــود دیگـــر شـــاهد ایـــن اتفـــاق نباشـــیم کـــه دانشـــجو در دانشـــگاه 
بـــه تحصیـــل بپـــردازد، ولـــی احســـاس کنـــد کارآمـــدی و مهارت افزایـــی لازم برایـــش اتفـــاق 

نمی افتـــد و تامیـــن اشـــتغالی صـــورت نگرفتـــه اســـت. از ســـوی دیگـــر خواســـته باشـــیم 
بـــا انســـتیتوها و مراکـــز مهارت افزایـــی و پارک هـــای علـــم و فنـــاوری آنهـــا را جبـــران کنیـــم. 
باید این دوگانگی را از بین ببریم و یک سیســـتم آموزشـــی جامع و پویا داشـــته باشـــیم 
کـــه هـــم بحث هـــای تئـــوری و هـــم مباحـــث نظـــری در آن وجـــود داشـــته باشـــد؛ همـــان 

کاری کـــه دانشـــگاه آزاد پیگیـــری می کنـــد.«
 

   کاهشموسساتغیرانتفاعی 
خصوصییکیازمحورهاباشد

خیـــری ادامـــه داد: »احیانـــا گفتـــه می شـــود مـــدل پزشـــکی، مـــدل خوبـــی اســـت. می تـــوان 
ایـــن برنامـــه را در جاهـــای دیگـــر هـــم پیگیـــری کـــرد. همچنیـــن بحـــث آمایـــش در رشـــته ها 
و امثالهـــم، بحـــث بســـیار مهمـــی اســـت. کاهـــش موسســـات غیرانتفاعـــی خصوصـــی 
نیـــز می توانـــد یکـــی از محورهـــا باشـــد. موسســـات غیرانتفاعـــی بـــه صـــورت قـــارچ رشـــد 
کرده انـــد و بعـــد هـــم بـــدون امکانـــات بـــه حیـــات خـــود ادامـــه می دهنـــد. بایـــد ارزیابـــی 

جـــدی صـــورت بگیـــرد و قـــدری خانه تکانـــی از ایـــن نظـــر انجـــام شـــود.« 

رئیسدانشگاهآزاداستاناصفهان)خوراسگان(:

بایددانشجورابرمحوراشتغالتربیتکنیم
پیـــام نجفـــی، رئیـــس دانشـــگاه آزاد اســـتان اصفهـــان 
)خوراســـگان( نیـــز درخصـــوص اولویت هـــای دولـــت 
چهاردهم در حوزه آموزش عالی گفت: »فکر می کنم یکی 
از مسائلی که دانشگاه ها باید خیلی جدی روی آن کار 
کننـــد و دولـــت نیـــز حمایـــت کنـــد، بحـــث اشـــتغال 
دانشجوست. یکی از اولویت های مهم محسوب می شود که دانشجو همزمان با تحصیل 
و برای آینده شغلی اش، فرصت اشتغال داشته باشد. ما باید دانشجو را برای بحث 
اشتغال، تربیت کنیم. یکی از اولویت های مهم این است؛ به سمتی برویم که دانشجویان 
نقش خود را در جهش اقتصادی ایفا کرده و ما بتوانیم نیروی ماهر مورد نیاز صنعت و 
جامعه را مهیا کنیم. یکی از محورهای مهم، کاربردی کردن آموزش و اشتغال است. 

این اتفاق باید رخ بدهد.«
 

آموزشرابایدکاربردیکرد
او بـــا بیـــان اینکـــه نکتـــه دوم نیـــز بحـــث مهـــارت اســـت، اضافـــه کـــرد: »بـــه هـــر حـــال 
ـــد. در  ـــی ببین ـــط واقع ـــی را در محی ـــای عمل ـــژه درس ه ـــا به وی ـــد درس ه ـــجو بای دانش
بخش هایـــی، ارتباطـــش بـــا صنعـــت در بحث هـــای نظـــری و عملـــی جدی تـــر شـــود. 
ـــردی شـــدن دروس  ـــوی کارب ـــه س ـــد ب ـــوزش را کاربـــردی کـــرد. ســـرفصل ها بای ـــد آم بای
پیـــش برونـــد. آزمایشـــگاه ها نیـــز بـــه ســـمت واقعـــی شـــدن حرکـــت کـــرده و نزدیـــک 

شـــوند. درواقـــع آموزش هـــای مـــا بایـــد مبتنی بـــر واقعیت هـــای موجـــود بـــازار کار باشـــد.«
 

مراکزرشدوپارکهابهدلدانشگاهبرگردند
نجفی با تاکید بر اینکه گزینه دیگری هم باید در آموزش عالی دیده شود، تصریح کرد: 
»مراکز رشـــد و پارک ها جدا از دانشـــگاه نباشـــند و به دل دانشگاه برگردند. برای اینکه 
شرکت های دانش بنیان واقعی داشته باشیم باید وجود مراکز رشد، پارک های علم و 
فناوری و همچنین سراهای نوآوری را مد نظر قرار دهیم. اینها باید در بستر دانشگاه ها 
با آموزش، پژوهش و نوآوری دانشگاه کاملا عجین شده و به واقعیت هایی نزدیک شده 
باشـــند. ضمن اینکه ایجاد مراکز رشـــد، پارک های علم و فناوری و ســـراهای نوآوری 
مشترک با صنعت باید در دستور کار قرار بگیرد تا این سراها در دانشگاه شکل بگیرند.« 
رئیس دانشـــگاه آزاد اســـتان اصفهان )خوراســـگان( با اشاره به اینکه مستقل از افراد، 
اشکالی ساختاری در وزارت علوم وجود دارد، تصریح کرد: »همچنان دانشگاهی که 
اتکایش به بودجه های دولتی نیست را خیلی سخت تر می پذیرند. به نوعی اولویت شان 
اتکای دانشـــگاه ها به بودجه های عمومی و وابســـتگی به بودجه های دولتی، نفت و 
درآمد دولتی است. به نظرم متاسفانه دولت از نظر ذهنی و کلا ساختار وزارت علوم 
هم راستاتر با این گونه دانشگاه ها است؛ درحالی که نه در دنیا متعارف است و نه منطق 
این گونـــه اقتضـــا می کند. دانشـــگاهی که اتکای کمتری به منابع دولتـــی دارد یا اصلا 
اتکایی ندارد، حداقل فعالیتش تسهیل شده و به آن فرصت هایی داده شود تا بتواند 

نقش آفرینی جدی تری داشته باشد. باید بستر برای فعالیت هایش فراهم شود تا نیازی 
نباشد دولت بودجه زیادی برای آموزش عالی صرف کند. صرف بودجه زیاد، ممکن 
است بازدهی هم نداشته و راندمان پایینی داشته باشد.« او با تاکید بر اینکه وزارت 
علوم، اشکالی ساختاری دارد، اظهار کرد: »آن هم مقاومت زیاد مقابل دانشگاه هایی 
است که خصوصی هم نیستند، بلکه نهادهای عمومی محسوب می شوند. دانشگاه 
آزاد اسلامی، نهادی عمومی بوده که با بودجه و مشارکت مردم شکل گرفته است. این 
دانشگاه، نمونه کاملی از مشارکت مردمی بوده، ولی وزارت علوم مقابل آن به لحاظ 
ساختاری، مقاومت می کند. افراد و دولت ها مثبت هستند و نگاه خوبی دارند، اما 

ساختارها مقاومت می کنند. درنهایت با موانعی در دانشگاه آزاد روبه رو می شویم.« 

وزارتعلومدانشگاهآزادرابهعنواننهادیمردمیبپذیرد
کید بر اینکه دانشگاه آزاد نمونه کاملی از مشارکت مردمی است، بیان  نجفی با تا
کرد: »بالاخره با مشارکت مردم، یک نهاد عمومی شکل گرفته و در حال گسترش 
اســـت. این دانشـــگاه برای مردم کار می کند. بخش ها و اقشـــار مختلف جامعه 
اعم از کم درآمد و متوسط در این دانشگاه مشغول به تحصیل هستند. دانشگاه 
آزاد بـــه همه اقشـــار جامعه ســـرویس می دهـــد، ولی متاســـفانه همچنان مقاومت 
یادی برای فعالیتش هست.« او با اشاره به اینکه دولت ها به  وجود دارد و موانع ز
لحاظ ساختاری باید تلاش خود را به کار بگیرند و در ابتدای امر این مانع ذهنی 

را برطرف کنند، عنوان کرد: »آنها باید بپذیرند دانشـــگاه آزاد یک موسســـه عمومی 
است و منافع فردی و شخصی ندارد. بخش خصوصی نیست و نهادی عمومی و 
مردمی به شمار می رود. باید از این نهاد حمایت کنند تا بتواند تاثیرگذاری خودش 

را روی جامعه داشته باشد.« 
رئیس دانشگاه آزاد واحد خوراسگان با بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامی یک ویژگی بزرگ 
دارد که برای امنیت ملی بســـیار مهم اســـت، خاطرنشان کرد: »در اقصی نقاط ایران، 
دورترین نقاط کشور و غالب شهرستان ها شعبه دارد. به نظرم دانشگاه آزاد، بستری 
فراهم می کند تا لازم نباشد فرزندان هر منطقه راه دوری را برای تحصیل طی کنند. آنها 
می توانند در مقاطع مختلف تحصیلی درس بخوانند. این موضوع یک فرصت برای 
کشور است. دانشگاه آزاد، سطح تحصیلات شهرهای مختلف را بالا برده و می تواند 
اکنون در دوران کارآفرینی و اشتغال، نیروهای بومی متخصص را توانمند کند تا اقتصاد 
شهرهای خود را تکان بدهند.« او در پایان تاکید کرد: »همچنین دانشگاه آزاد توانسته 
شرکت های دانش بنیان در هر منطقه به وجود بیاورد و ظرفیت های محلی را توانمند 
کند. اگر دولت حمایت کند و به فکر محدودسازی یا کسب درآمد مالیاتی نباشد، 
اتفاقات خوبی رخ می دهد. دولت نباید نسبت به حمایت بی توجه باشد یا دانشگاه 
آزاد را در طرح هـــای برون دانشـــگاهی محـــدود کند. اگر دولت نگاه حمایتی داشـــته 
باشـــد بســـیاری از مشـــکلات دولت، حداقل در حوزه آموزش عالی از طریق دانشگاه 

آزاد قابل حل خواهد بود.« 

معاونستادتعلیموتربیتشورایعالیانقلابفرهنگی:

آمایشآموزشعالیاولویتاولدولتچهاردهمباشد
ن ستاد تعلیم و تربیت  ســـیدجلال موســـوی، معاو
شـــورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان اینکه یکی 
 ، از اولویت هـــای آمـــوزش عالـــی بحـــث نیـــاز بازار
صنعـــت و جامعه اســـت، گفـــت: »آموزش عالی و 
 ، یع آموزش عالی مان باید متناسب با نیاز بازار توز
جامعـــه و صنعت باشـــد که ما در ادبیـــات علمی به آن آمایش آموزش عالی 
یر علوم آینده باید این باشـــد که نقشـــه  یـــت اول وز می گوییـــم. بـــه نظـــرم اولو
آمایش آموزش عالی را تدوین کرده تا مبتنی بر آن، آموزش عالی توسعه پیدا 
، رشـــته و فارغ التحصیل نیاز  کنـــد. بدیـــن معنـــی که ما به چه مدل دانشـــجو
داشته و مبتنی بر نیاز منطقه و استان ها توسعه در هر کدام از این بخش ها 

را دنبال کنیم.«

که  او ادامه داد: »اولویت بعدی، حوزه نظام تامین مالی دانشگاه ها است، چرا
این حوزه یکی از چالش های اساسی آموزش عالی به شمار می رود. از آنجایی 
که مهم ترین منبع تامین مالی بعد از بودجه، شهریه ای است که از دانشجویان 
گرفتـــه می شـــود، ورود و اصلاح ایـــن بخش اهمیت بالایـــی دارد؛ چرا که امروزه 
صندلی های خالی دانشگاهی در حال افزایش بوده و طبیعتا در آینده نزدیک 
در این حوزه با چالش بیشتری روبه رو خواهیم بود؛ از این رو نظام تامین مالی 

دانشگاه ها باید اصلاح شود.« 
معـــاون ســـتاد تعلیم و تربیت شـــورای عالی انقلاب فرهنگـــی در همین زمینه 
افزود: »امروز بودجه ای که به دانشگاه های کشور تعلق می گیرد، مبتنی بر سرانه 
، این ســـرانه هم کمتر می شود؛  دانشـــجو اســـت که طبیعتا با کاهش دانشـــجو
گر می خواهیم دانشـــجو مبتنی بر نیاز کشـــور و کیفیت جذب  از ســـوی دیگر ا

و تربیـــت شـــود، با تـــداوم وضعیت فعلی این امـــر امکان پذیر نبوده و از حیث 
کیفی، آموزش عالی دچار خسران خواهد شد. به همین دلیل یکی از مباحث 
ی منابع مالی  اولویت دار دولت آینده و وزیر علوم بعدی، باید بحث بهینه ساز

و ساماندهی این حوزه باشد.« 
موسوی بیان داشت: »نظام ارزشیابی حوزه آموزش عالی هم باید اولویت بعدی 
یادی دارد؛ چرا که عموما  باشد؛ متاسفانه این نظام با وضعیت مطلوب فاصله ز
ارزشـــیابی بیرونی در این حوزه انجام نمی شـــود و یک دلیل اصلی که عدالت 
و کیفیـــت نیـــز در آمـــوزش عالی تحقق پیدا نمی کند، بـــه دلیل همین معیوب 
بودن چرخه نظام ارزشـــیابی این حوزه اســـت و قطعا باید وضعیت فعلی این 

نظام مورد اصلاح قرار بگیرد.«
یم، آن  او تصریح کرد: »یکی دیگر از چالش هایی که ما در حوزه آموزش عالی دار

یم. به عبارت  است که داده دقیق و کاملی از بخش های مرتبط با این حوزه ندار
یم و به صورت دقیق نمی توانیم  ی جامعی از آموزش عالی ندار دیگر نظام آمار
... در کشور مشغول  ، چند عضو هیات علمی و بگوییم که امروز چند دانشجو
به تحصیل و کار هســـتند و همه آمارها به صورت حدودی مطرح می شـــود. تا 
جایـــی کـــه آمار مربـــوط به تعداد اعضای هیات علمی از 80 هزار تا 100 هزار نفر 
متغیر است و یکی از چالش های اصلی ما همین موضوع خواهد بود که باید 
ی درستی برسیم.« تغییراتی در این زمینه صورت گرفته و بتوانیم به نظام آمار

معاون ســـتاد تعلیم و تربیت شـــورای عالی انقلاب فرهنگی خاطر نشـــان کرد: 
»مسائل دیگری مانند کاربردی شدن پژوهش در آموزش عالی مبتنی بر نیازهای 
کشـــور هـــم از دیگـــر چالش های این حوزه اســـت که دولت بعـــدی باید در این 

زمینه نیز اقداماتی را انجام دهد.«

پژوهشگرمرکزپژوهشهایمجلس:

اصلاحنظامتامینمالیدانشگاههااولویتدولتآتیباشد
هادی یوســـفی، پژوهشـــگر مرکز پژوهش های مجلس 
گفت: »اگر بخواهیم آموزش عالی را اولویت بندی کنیم، 
در وهله اول بحث تامین مالی باید مدنظر قرار بگیرد. 
با توجه به اینکه طی سال های اخیر در حوزه اقتصادی 
بـــا بحران روبـــه رو بوده ایم، به نظر می رســـد این حوزه از 
اولویت اساسی برخوردار است. معتقدم دولت توان افزایش هزینه کرد در این حوزه 
را ندارد و به همین دلیل باید به بهینه سازی هزینه کرد اعتباراتش در این حوزه روی 
یم  بیاورد. ما بستر قانونی در این زمینه مانند اصل 30 قانون اساسی را در اختیار دار
که می گوید گسترش آموزش عالی در سرحد خودکفایی باید به صورت رایگان دنبال 
یم، می توانیم هزینه  شود. این مهم نشان می دهد در حوزه هایی که نیاز و اولویت دار

بیشتری را انجام دهیم.« او ادامه داد: »در بحث اداره کردن آموزش عالی نیز ما امروز 
یم که از طریق آنها می توانیم به  برخی قوانین، آیین نامه و دســـتورالعمل هایی را دار
اداره مطلوب آموزش عالی کمک کنیم. موضوع دیگر اینکه امروز یکی دستورکارهای 
دولـــت همـــان بحـــث آیین نامه ارتقا اســـت. ایـــن آیین نامه به عنوان یـــک گلوگاه و 
تنظیم کننده رفتار و عملکرد اعضای هیات علمی نقش بسزایی در خروجی ها و 
گـــر ایـــن اتفـــاق رخ دهـــد کـــه بتوانیم از ایـــن طریق  نـــوع فعالیـــت ایـــن قشـــر دارد. ا
آموزش هایمان را پژوهش محور و پژوهش ها را مساله محور کنیم، طبیعتا می توانیم 
در کارکرد و خروجی دانشگاه ها موفق تر باشیم.« پژوهشگر مرکز پژوهش های مجلس 
تصریح کرد: »امروز یکی از مسائل اصلی ما بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاهی 
است. این قشر متاسفانه هم از نظر توانایی هایی که نیاز بازار کار بوده و هم از لحاظ 

تی روبه رو هستند که  دانش که شـــاید در برخی از رشـــته ها به روز نباشیم، با مشکلا
می تـــوان ایـــن مهم را از طریق آیین نامه ها و دســـتورالعمل ها به ویژه آیین نامه ارتقا، 
اســـاتید نمونه و دانشـــجویان نمونه و آیین نامه آموزشی دوره دکتری، اصلاح کرده و 
مســـاله محور شـــدن پژوهش ها را محقق کنیم.«یوســـفی تصریح کرد: »رشـــته ها و 
سرفصل های دانشگاهی ما امروز چندان به روز نیست. یعنی شاید چندین سال 
از تصویب برخی از رشـــته های ما گذشـــته و مورد بازنگری هم قرار نگرفته اند. این 
مهم آسیب بزرگی به نظام آموزش عالی می زند؛ چراکه ما دانشجویان مان را با همان 
ترتیب، اصول و قواعد بیش از 3 دهه پیش آموزش می دهیم، درحالی که علم دنیا 
در حال دگرگونی است و ما از این دگرگونی ها، ایجاد رشته های جدید و بازنگری 
 ، در ســـرفصل های دانشـــگاهی مان در برخی رشته ها خیلی و در برخی دیگر کمتر

دچار عقب افتادگی شده ایم.« او با اشاره به برنامه هفتم توسعه گفت: »این برنامه 
تکالیفی را برای دولت در حوزه های مختلف مشخص کرده است. بر اساس ماده 
کید شده این کار باید بر اساس عملکرد  96 این برنامه به بودجه ریزی دانشگاه ها تا
دانشگاه ها انجام شود و به همین منظور سازمان برنامه و بودجه را مکلف کرده تا 
با همکاری وزارت علوم و بهداشت شاخص های مربوط به این کار را هم مشخص 
کند. یا در پذیرش دانشـــجو به ویژه در مقطع تحصیلات تکمیلی، اعلام شـــده تا 
ک عمل قرار بگیرد و این کار باعث می شود تا دانشجو بر  شیوه استادمحوری ملا
اساس یک نیاز و اولویتی در دانشگاه ها پذیرفته شود و فرآیند تحصیل نیز بر اساس 
همـــان اولویـــت دنبال شـــود. طبیعتا عمل به این بندها هم بایـــد در اولویت کاری 

دولت جدید قرار بگیرد.«

عضوهیاتعلمیدانشگاهعلامهطباطبائی:

بازنگریالگویحکمرانیآموزشعالیدراولویتقراربگیرد
علی خورسندی، عضو هیات علمی دانشگاه علامه 
طباطبائی با بیان اینکه اولویت اصلی آموزش عالی 
در ایران همان مساله ای است که 170 سال می شود 
درگیـــرش هســـتیم و آن هـــم بازنگـــری در الگـــوی 
حکمرانـــی آمـــوزش عالـــی ایران اســـت، گفـــت: »ما 
نزدیـــک به دو قرن اســـت کـــه درگیر اولویت حکمرانی دولتی هســـتیم و تجربه 
گر 100  جهـــان نشـــان می دهـــد که این الگو در آموزش عالی جـــواب نمی دهد. ا
دانشگاه برتر دنیا را نگاه کنید، می بینید که تقریبا اکثر آنها الگوی حکمرانی شان 
کادمیک و علمی است. اولویت دوم نیز که تابعی از همان اولویت  از جنس آ
اول است، بحث استقلال در حکمرانی دانشگاه است. تا زمانی که استقلال 
... در آموزش عالی ایران رخ ندهد،  سازمانی، مالی، علمی، به کارگیری نیروها و
کادمیکی که در جهان مرسوم است  دانشگاه های کشور شخصیت علمی و آ

را پیدا نخواهند کرد.«
او ادامـــه داد: »اولویـــت ســـومی که بســـیار اهمیت دارد و سرنوشـــت آموزش عالی 

در جهان همین امروز هم به به این مولفه بســـتگی دارد، بحث بین المللی ســـازی 
آموزش عالی اســـت، هر چند این مســـاله در یک دوره ای جزء اولویت های آموزش 
عالی در کشـــورمان محســـوب می شـــد اما این مهم در دولت گذشـــته، به حاشیه 
رفت و ارتباطات و تعاملات و همکاری های بین المللی در حد بســـیار محدود 
پیگیری شـــد، به یک معنا اســـتراتژی های ویژه ای برای بین المللی ســـازی آموزش 
عالی کشـــور در دولت ســـابق لحاظ نشـــده بود. البته بودجه مرتبط با این حوزه نیز 
هر روز کمتر شده و تقریبا می توان گفت که دانشگاه ها استراتژی های مشخصی 

به معنای مرسوم آن برای تحقق این مولفه ندارند.«
کید بر اینکـــه طبیعتا همه  عضـــو هیات علمـــی دانشـــگاه علامه طباطبائـــی با تا
دانشـــگاه ها ظرفیـــت اصـــلاح الگوی حکمرانی را ندارند، ادامـــه داد: »البته اصلا 
این طور هم نیســـت که بتوان شـــیوه الگوی حکمرانی علمی را یکباره جایگزین 
تمام سیســـتم آموزش عالی امروز کشـــور کرد، با این حال آنچه مسلم است اینکه 
یج نیز اصلاح این حوزه را به نتیجه رســـاند تا  باید این کار را شـــروع کرد و به تدر
گذار کنیم؛ این  آرام آرام استقلال شخصیت علمی و مدیریتی را به دانشگاه ها وا

اتفاق باعث می شود تا بتوانیم آنها را از شکل و هیبت موسساتی که امروز هستند، 
یـــح کرد: »اقتصـــاد آموزش عالی امـــروز مهم ترین  یم.«خورســـندی تصر بیـــرون آور
بحث این حوزه در دنیا به شـــمار می رود. اساســـا ما نه تنها تعادل و توازنی درباره 
نسبت اعضای هیات علمی و کارمندان در دانشگاه های کشور شاهد نیستیم، 
بلکه دقیقا برعکس آنچه در دنیا دنبال می شـــود را انجام می دهیم. در جهان در 
دانشـــگاه های خوب به ازای هر دو اســـتاد، یک کارمند جذب می شـــود، اما در 
ایران برعکس اســـت، یعنی به ازای هر اســـتاد 3 تا 4 کارمند در دانشـــگاه های ما 
جذب شده اند؛ طبیعتا وقتی سیستم دولتی در سر کار باشد، تعادلی در زمینه 
نســـبت ها برقرار نمی شـــود.«او اظهار داشت: »در دیگر کشورهای جهان هرچند 
دانشـــگاه های خصوصـــی هـــم از منابع دولتی بهره مند می شـــوند اما نحوه تزریق 
این این منابع مانند کشـــور ما نیســـت. در دانشـــگاه های دیگر دنیا وضعیت به 
اینگونه اســـت که مثلا می گویند 40 درصد از منابع خود را از طریق منابع دولتی 
تامین شود و مابقی را از طرق مختلف به ویژه فروش محصولات علمی و فناورانه، 
... جذب می کنند، اما در سیســـتم حکمرانی  جذب دانشـــجویان بین المللی و

دولتی اجازه اســـتفاده از 50 تا 60 مدل درآمدی ای که امروز در دنیا وجود ندارد، 
به دانشـــگاه ها داده نمی شـــود. یکی از چالش های سیســـتم حکمرانی دولتی آن 
اســـت که هر روز دانشـــگاه ها از لحاظ منابعی فقیرتر شـــده و آنچه در مقابل رخ 
می دهد، این است که احتیاج آنها نیز به دولت هر روز بیشتر خواهد شد.« عضو 
هیات علمی دانشگاه علامه طباطبائی خاطرنشان کرد: »مدیریت مالی دانشگاه 
در جهان، آن چیزی نیست که امروز ما در کشورمان دنبال می شود؛ از این رو باید 
در طی کردن راهی که امروز در این زمینه وجود دارد، از تجارب جهانی که موفق 
هســـتند، بهره مند شـــویم. متاسفانه حکمرانی دولت گرا این اجازه را نمی دهد که 
به راحتی از تکنیک ها و مهارت های جهانی اســـتفاده کنیم. مشـــکل اینجاست 
ی از اتفاقات بزرگ دانشـــگاهی در 170 ســـال گذشـــته اتفاق افتاده، از  که بســـیار
طرف دیگر در همین مدت در کشور ما چندین سیستم سیاسی متفاوت تجربه 
یست واره های فرهنگی کشور نیز تغییر کرده اما الگوی حکمرانی  شده و حتی ز
یج باید به ســـمت  دانشـــگاهی مان هیچ تغییری نداشـــته اســـت. طبیعتا به تدر

یم.« تجارب موفق جهانی برو

عضوهیاتعلمیموسسهمطالعاتفرهنگیواجتماعیوزارتعلوم:

وزارتعلومبعدیبایددانشگاهرابهنیازهایکشورمتصلکند
رضـــا مهدی، عضو هیات علمی موسســـه مطالعات 
فرهنگـــی و اجتماعـــی وزارت علـــوم گفـــت: »یکـــی از 
اولویت هـــای اصلی بحث منابع مالـــی آموزش عالی 
اســـت. منابع این حوزه در مقایسه با دنیا و کشورهای 
منطقه بسیار کم است. به عبارت دیگر بودجه هایی 
که به حوزه آموزش عالی و پژوهش اختصاص داده می شود، جزء حداقل ترین های 
ممکن است و طبیعتا با آن نیز تنها می توان کارهای جزئی این حوزه را انجام داد. 
طبیعتا یکی از اولویت ها باید تامین مالی درســـت این حوزه باشـــد، به طوری که 
بتوان کارهای قابل توجهی را در این حوزه انجام داد. این منابع مالی علاوه بر اینکه 
در خـــود پژوهـــش اثرگـــذار بـــوده و اجـــازه انجـــام پژوهش خوب را در ســـطح ملی و 
بین المللی نمی دهد، حتی معیشـــت کادر و نیروی انســـانی فعال در این حوزه را 

هم تحت تاثیر قرار داده است.« 
کید بر اینکه باید از بودجه عمومی سهم بیشتری به آموزش عالی تعلق بگیرد،  او با تا
ادامه داد: »ما طبق برنامه های سوم، چهارم و پنجم توسعه و براساس هدف گذاری 
بایـــد بیـــن 2 تـــا 3 درصد تولید ناخالـــص داخلی را صرف پژوهـــش کنیم. طبیعتا 
دانشـــگاه ها هم در زمره دســـتگاه های مرتبط با حوزه پژوهش به شـــمار می روند، 
در حالی که امروز این بودجه حدود نیم درصد اســـت و تقریبا 10 برابر با خواســـته 

خود برنامه ها تفاوت دارد. طبیعتا باید سهم آموزش عالی و پژوهش که عمدتا در 
دانشگاه ها هم انجام می شود چندین برابر تولید ناخالص ملی نسبت به وضعیت 
کـــه تداوم این وضعیت نمی تواند بســـتر را بـــرای انجام کارهای  فعلـــی باشـــد؛ چرا
بزرگ در این حوزه فراهم کند.« عضو هیات علمی موسســـه مطالعات فرهنگی و 
اجتماعی وزارت علوم با بیان اینکه کافی است در این زمینه وضعیت خودمان 
را با کشورهایی مانند کره جنوبی، ژاپن، عربستان، ترکیه و کشورهای بلوک غرب 
مقایســـه کنیم آن وقت متوجه این فاصله می شـــویم، اظهار داشـــت: »اولویت دوم 
در صورتی که منابع مالی به درستی شکل بگیرد و وضعیت معیشت پژوهشگران 
اصلاح شود، این است که آموزش عالی را براساس اکوسیستم کشور تنظیم کنیم، 
یم و این حوزه براســـاس نیاز امروز  کـــه امـــروز چنیـــن وضعیتی را در کشـــور ندار چرا
کشـــور تنظیم نشـــده است. یعنی استاد با همین میزان حقوق اندکی که می گیرد، 
پژوهش خودش را انجام می دهد و به اصطلاح هر کس برای خودش کار می کند 
یســـت بوم، نیاز و اولویت های کشـــور اهمیتی داده نشـــده و توازنی در  و اصلا به ز
کید بر اینکه باید حوزه آموزش عالی و پژوهش  این میان وجود ندارد.« مهدی با تا
را براســـاس اولویت های کشـــور تنظیم کرد، اظهار داشـــت: »در غیر این صورت با 
این میزان بودجه ها تقریبا بهره وری مان در حداقلی ترین حالت ممکن خواهد بود، 
چراکه اصلا کارهای صورت گرفته ارتباطی با اولویت های کشور هم پیدا نمی کند. 

البته نمی گویم اصلا چنین مساله ای را شاهد نیستیم، طبیعتا پژوهش هایی هم 
در راستای اولویت ها بوده، اما در حداقلی ترین شرایط ممکن است. در این راستا 
باید عنوان کرد که تحقق آمایش آموزش عالی یکی از نکات دارای اهمیت است.« 
او در همین زمینه ادامه داد: »متاسفانه ما در هر نقطه ای از کشور که خواسته ایم، 
رشـــته ای را ایجـــاد یـــا پژوهشـــی را دنبال کرده و عناوین مختلفـــی هم بی ارتباط با 
نیازها در حوزه پژوهشـــی انجام داده ایم، قطعا تداوم این مســـیر هم باعث می شود 
تا ویژگی ای که امروز در دنیا از دانشگاه ها انتظار می رود را نتوانیم در نظام آموزش 
عالی کشـــورمان تامین کنیم.« عضو هیات علمی موسســـه مطالعات فرهنگی و 
اجتماعی وزارت علوم افزود: »امروز دیگر دانشـــگاه، دانشـــگاه 20 یا 30 ســـال پیش 
نیســـت که تنها آموزش داده و پژوهشـــی را انجام دهد و درنهایت فارغ التحصیل 
برای خودش تربیت کند، بلکه امروز دانشگاه های مطرح دنیا صاحب ایده بوده 
و رســـالت هایی را برای دانشـــگاه ها تعریف می کنند. واقعیت آن اســـت که امروز 
دنیا دانشـــگاه ها را چند کارکردی کرده و بســـته به نوع دانشـــگاه ها 5 تا 10 کارکرد را 
در نظـــر می گیرنـــد. در ایـــن میان آموزش و پژوهـــش تنها دو مورد از این کارکردها به 
شمار می رود. امروز خود دانشگاه ها بحث سرمایه گذاری را انجام داده و به منطقه 
یم فردی که سکان  ... .  امیدوار خودشان نقشه پیشرفت و توسعه را ارائه می دهند و
وزارت علوم را در دست می گیرد، بتواند دانشگاه ها را به نیازهای کشور مرتبط کرده 

گر همین دو اولویت را  و تعامل خوبی را در این زمینه انجام دهند.«مهدی افزود: »ا
دولت و وزارت علوم چهاردهم بتوانند اصلاح کنند، مشکلات ریزی که در نظام 
آموزش عالی وجود دارد نیز کاهش پیدا می کند. متاسفانه این دو مساله، امروز جزء 
اولویت هـــای اصلـــی آموزش عالی قرار گرفته و باید هرچه زودتر وضعیت مرتبط با 
آنها را اصلاح کرد. در این میان نباید کیفیت زندگی دانشجویان به ویژه در مقطع 
تحصیلات تکمیلی را هم نادیده گرفت. متاسفانه این قشر زندگی بی کیفیتی را 
از لحاظ معیشـــتی و امکان زمان گذاشـــتن برای خانواده هایشـــان دارند. طبیعتا 
باید برای این حوزه هم اقداماتی در راستای حل آنها صورت بگیرد.« او در همین 
زمینه گفت: »درحالی که دانشجوی دکتری باید به حدی قوی باشد که بتواند در 
کنفرانس های خارجی شرکت کرده و بداند در دنیا چه می گذرد، در این میان باید 
بتواند همزمان در کنار تحصیل، تفریح هم داشته باشد ولی ما امروز چنین شرایطی 
گر پیمایشی از این دانشجویان  یم. ا را برای دانشجویان تحصیلات تکمیلی ندار
انجام دهیم، متوجه می شـــویم که آنها به معنی واقعی عذاب می کشـــند و کسانی 
یادی همراه هستند. از این رو  هم که این مسیر را ادامه می دهند با سختی های ز
اولویت دیگر را باید رسیدگی به کیفیت زندگی )منظور صرفا معیشت نیست( در 
... دانشـــجویان تحصیلات تکمیلی گذاشـــته و  حوزه رفاهی، خوابگاه، فرهنگ و

اقدامات قابل توجهی را برای تغییر وضعیت مرتبط با آن انجام داد.«
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